
IV. BIANUÁLNÍ KONFERENCE ČSE 
 
 
V pořadí již čtvrtá konference ČSE se konala v sobotu 25. listopadu 2006 v prostorách Vysoké 

školy ekonomické (VŠE) v Praze. Program konference přilákal téměř 150 účastníků, což oproti 

minulé konferenci v listopadu 2004 představuje nárůst zhruba o pětinu. Udržení příznivého trendu k 

internacionalizaci domácího odborného ekonomického života potvrzuje skutečnost, že dvě třetiny 

příspěvků byly předneseny v angličtině. 

 

Organizaci konference obstaral pětičlenný organizační výbor ČSE ve složení Tomáš Holub 

(předseda), Jitka Koderová, Luboš Komárek, Patricie Mederová a Daniel Münich. Přípravou 

programu byl pověřen programový výbor, jehož členy byli Pavel Mertlík (předseda), Tomáš Cahlik, 

Štěpán Jurajda, Luboš Komárek a Kateřina Šmídková.  

 

Konferenci zahájil těsně po 9. hodině v centrální aule Rajské budovy VŠE prezident ČSE Tomáš 

Holub krátkým vystoupením, v němž mj. poděkoval hostitelské VŠE za poskytnutí prostor pro 

konferenci. Účastníky konference poté krátce přivítal také rektor VŠE Richard Hindls. „Výroční 

přednášku“ následně proslovil hlavní host konference, Richard Disney, profesor ekonomie na 

University of Nottingham a výzkumný pracovník na Institute for Fiscal Studies. R. Disney se ve své 

přednášce zaměřil na otázku vhodného nastavení parametrů reformy penzijního systému tak, aby 

domácnosti využívaly různé alternativy žádoucím způsobem. Mimo jiné popsal britskou zkušenost 

se zavedením možnosti, aby obyvatelé přesunuli část svých plateb z průběžného do fondového 

systému. Zájem o tento přesun byl několikanásobně větší, než britské úřady očekávaly. Ex post 

analýza R. Disneyho a jeho kolegů ukázala, že tento masivní zájem bylo možné předpokládat, 

protože nově nabídnutá alternativa byla po započtení všech s ní spojených úlev a výhod výrazně 

atraktivnější než průběžný systém. Podle R. Disneyho lze z této epizody vyvodit obecné poučení, že 

obyvatelstvo je mnohdy schopno rozpoznat výhodnost různých alternativ lépe než vládní experti. 

 

Dalším bodem dopoledního programu konference bylo vyhlášení laureátů letošní ceny Mladý 

ekonom roku a Englišovy ceny. Na programu konference bylo dále již podruhé předání Ceny ČSE 

za dlouhodobý přínos k rozvoji českého ekonomického učení. Cena tentokrát putovala do rukou 

Prof. Ing. Karlu Koubovi, DrSc.. Ten ve svém osobně laděném vystoupení upozornil na roli, 

kterou v jeho kariéře i celkově ve vývoji české ekonomie v obtížných 60. a 70. letech hrála na 

domácí scéně vůdčí osobnost J. Goldmanna a v zahraničí podpora, kterou ekonomům „východního 

bloku“ poskytovali někteří západní ekonomové (např. Fritz Machlup). Dále se krátce zamyslel nad 

politickou průchodností realizace zásadních strukturálních reforem v současnosti.  

 



Po přestávce následoval první blok prezentací příspěvků v sekcích, na nějž odpoledne navázal 

druhý blok. Během celé konference zaznělo v 11 sekcích dopoledne a v 10 sekcích odpoledne téměř 

80 referátů. Představeny byly empirické i teoretické práce pokrývající celou řadu témat 

z nejrůznějších oblastí tradiční ekonomie, objevily se však i práce z relativně nových oborů, jako je 

výpočetní ekonomie a experimentální ekonomie. V souladu se směřováním České republiky 

k budoucímu členství v eurozóně se řada přednášejících zabývala otázkami spojenými s nominální a 

reálnou ekonomickou konvergencí a s přípravou ekonomiky na vstup do měnové unie. Hned 

několik příspěvků se také přímo či nepřímo týkalo dlouhodobě probíhající debaty o potřebnosti a 

optimální podobě penzijního systému. Podobně jako na minulé konferenci byla speciální sekce 

věnována současnému stavu českého ekonomického výzkumu a jeho měření. 

 

Závěr konference měl jako tradičně podobu panelové diskuze. Konala se v centrální aule Rajské 

budovy a jejím tématem byla „Fiskální stabilita“. Diskuze se jako panelisté účastnili Bohdan 

Hejduk (náměstek ministra financí ČR), Vladimír Bezděk (ČNB), Pavel Štěpánek (Česká 

bankovní asociace) a Květa Kubátová (VŠE). Panel moderoval prezident ČSE Tomáš Holub. 

Panelisté se shodli na základním poznatku, že české veřejné finance je třeba – a to bez ohledu na 

plnění maastrichtských kritérií – ozdravit, přičemž prvním minimálním krokem je návrat k dodržení 

již schválených střednědobých výdajových rámců. Prezident ČSE ukončil panel i celou konferenci 

krátce před 18. hodinou. 

 

 


